浙江大学学报(人文社会科学版) 2010, 40(3) 21-29 DOI: ISSN: 1008-942X CN: 33-1237/C

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

### 论文

中国亚述教会的莲花与万字符:佛教传统抑或雅利安遗产?

陈剑光

[全文pdf下载](8553KB)

# 摘要:

作为基督教一个分支的亚述教会于7世纪(唐朝)传入中国,始称波斯经教,后称景教。亚述教会的波斯传教士似乎是借用佛教中莲花这样的标志,向中国民众介绍这种新的宗教。莲花的出现也使人们对于两者之间的联系产生了猜想。自9世纪开始,亚述教会开始在中国衰落,直到13世纪的元朝都没能成为一种有影响的宗教。元代亚述教会信徒身上佩戴的铜质十字架上出现的万字符标志也成为两种宗教间密切关联的一种证据。而在中国发现的亚述教会的标志----莲花和万字符,可能是波斯人从中亚带来的雅利安文化传统的一部分,而不一定是取自中国本土佛教并与之结合的产物。由此看来,两种宗教间的联系可能要比原本设想的少得多。

关键词: 莲花 万字符 亚述教会 雅利安

Lotus and Swastika in Chinese Nestorianism : Buddhist Legacy or Aryan Heritage?

Chan Kim-Kwong

#### Abstract:

The Assyrian Branch of Christianity began to appear in China in the 7th century. With the introduction of thisformof Christianity, the Assyrianmissionaries appeared toutilizeseeminglyBuddhist symbols, such as Lotus ,tospreadthis newbelief totheChineseaudience .Scholarsgenerally maintained that the Lotus Symbol which appeared in Assyrian Christianity in China suggested a close link between Buddhist expressions and Assyrian Christianexpressionsin China, as these two faiths seemed tointeract closely with each other. The Assyrian Christianity had declined in China since the 9th century and did not reappear until the beginningof the YuanDynastyin13th, as many of the MongolswereChristiansof the Assyrian Church .These Christians in the Yuan Dynasty usually carried a Bronze Cross (commonly yet wrongly referred toas Nestorian Cross) and many of these crosses contained the Swastika symbol . Based on the Buddhist - Christian relationship during Tang Dynasty , many scholars believe that the Swastika design in the Nestorian Cross further evidenced the continual close relation between Assyrian Christians and Buddhists just as they had done several hundred years ago with the Lotus symbol. The appearance of Lotus and Swastika in Assyrian Christians in China became the strongevidence to support such hypothesis. However this paper would like to suggest that the Lotus and Swastika found in the Assyrian Christian artifacts in China might be a legacy of the Aryan tradition carried over by Persians fromCentral Asia than syncretic integration from Buddhismin China .Such hypothesis may suggest that thereis far less exchange between Assyrian Christianity and Buddhismin China than scholars wished to acknowledge.

Keywords: Lotus Swastika Nestorianism Aryan

收稿日期 2009-12-05 修回日期 网络版发布日期 2010-04-27

DOI:

基金项目:

通讯作者:

作者简介:

参考文献:

### 扩展功能

## 本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(8553KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶参考文献

#### 服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶浏览反馈信息

### 本文关键词相关文章

- ▶ 莲花
- ▶ 万字符
- ▶ 亚述教会
- ▶ 雅利安

本文作者相关文章

# 本刊中的类似文章

1. 陈剑光.中国亚述教会的莲花与万字符:佛教传统抑或雅利安遗产?[J].浙江大学学报(人文社会科学版), O,():1

Copyright 2008 by 浙江大学学报(人文社会科学版)